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O P C I O N S  P E R  A L  F U T U R  D E L  P R AT
Situació actual Idees i projectes en estudi
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Es podria optimitzar el temps entre avió i avió 
per augmentar-ne el flux, mantenint-se dins 

dels límits de seguretat

Menys temps entre sortides

Podria reorientar-se la pista per 
reduir l’impacte acústic en zones 

urbanes en les sortides

Angle de la pista 3

Permetria acollir més avions de gran 
fuselatge per als vols intercontinentals, 

però ara Aena condiciona l’obra a 
l’allargament de la pista 3

Nova terminal satèl·lit

Els avions es podrien enlairar per la 
pista 1 (ara només ho fan de manera 
excepcional), encara que provocaria 
més soroll als nuclis urbans pròxims

Operativa de pistes independents

Construir una pista sobre el mar és 
una opció descartada per l’impacte 

ambiental que suposaria

Una nova pista al mar

S’allargaria la pista 3 uns
500 m pel terreny on ara hi

ha l’estany de la Ricarda

Extensió de la pista 3

Hi hauria espai per ampliar la 
capacitat en moments del dia més 

enllà dels pics d’activitat de 
l’aeroport, que són al matí i al vespre

Omplir les hores vall

Terminal 1

Torre de control

C-31

C-31

El dilema del Prat
L’ampliació de l’aeroport enfronta les repercussions ambientals i les econòmiques

capacitat a 70 milions de passatgers, 
per sobre del límit teòric de 55 mi-
lions. El 2019, l’últim any prepandè-
mia, van passar per l’aeroport 52,6 
milions de viatgers. Aena posa una 
xifra sobre la taula per fer aquesta 
inversió: 1.700 milions.   

Quins terminis hi ha per 
prendre aquesta decisió? 
Aena assegura que per evitar proble-
mes de capacitat l’ampliació s’ha 
d’incloure al DORA II, el document 
de regulació aeroportuària per al pe-
ríode 2022-2027. El text ja està en 
mans de la direcció general d’Avia-
ció Civil, i un cop consensuat hi hau-
rà de donar llum verda el consell de 
ministres. L’objectiu és tenir el vis-
tiplau al setembre. Aquest DORA II 
inclouria la redacció dels projectes 
i obres menors, però el gruix de la in-
versió es faria en el següent pla, del 
2027 al 2031. “No entrar en aquests 
terminis provocaria cinc anys d’ae-
roport col·lapsat”, insisteixen fonts 
d’Aena. Però hi ha veus del sector 
que apunten que les presses no estan 
justificades i que hi ha lloc per a un 
diàleg més assossegat. 

Al despatx del president d’Aena, 
Maurici Lucena, ja hi ha un comp-
te enrere engegat. El que demana a 
les institucions catalanes que s’es-
pavilin per decidir abans que s’aca-
bi l’estiu si volen ampliar l’aeroport 
del Prat. Aquest projecte d’expan-
sió, però, ha dividit l’opinió pública, 
i els experts demanen un debat cal-
mat per afrontar-lo. 

Quin projecte té Aena per 
fer del Prat un ‘hub’? 
Abans que els aeroports quedessin 
pràcticament buits per la pandèmia, 
el gestor aeroportuari va començar 
a reunir-se amb les administracions 
per plantejar-los el seu projecte 
d’ampliació. El pla rescatava del ca-
laix la terminal satèl·lit per als vols 
de llarg radi i l’ambició d’allargar 
500 metres la tercera pista per per-
metre que s’hi enlairin els avions 
més grans per a les rutes transoce-
àniques. Aquestes obres, defensa 
l’empresa, permetrien augmentar la 

BARCELONA
PAULA SOLANAS ALFARO

1. ¿Considera que cal tirar endavant 
l’ampliació de l’aeroport? 
L’ampliació és necessària i acabarà sent 
inevitable. Primer, perquè tant pel pol 
d’activitats econòmiques de l’aeroport 
com pels llocs de treball que generaria 
no ens podem permetre renunciar-hi. 
Segon, perquè les bones connexions 
directes amb l’estranger són un factor 
de primer ordre per atreure inversions 
procedent d’altres països. 

2. ¿Creu que existeix un risc de 
saturació?  
Just abans de la pandèmia l’aeroport ja 
estava al límit de la seva capacitat i els 
indicadors de retards eren dels pitjors 
d’Europa. La recuperació als nivells 
prepandèmia s’espera per al 2024 i el 
2025, però cal tenir en compte que 
passaran anys fins que s’executin les 
inversions.

«L’AMPLIACIÓ ÉS NECESSÀRIA 
I ACABARÀ SENT INEVITABLE»

Xavier Fageda 
CATEDRÀTIC D’ECONOMIA APLICADA DE LA UB

1. Per què s’hauria d’aturar 
l’ampliació? 
L’aviació és una de les indústries que 
més contribueixen al canvi climàtic. Se 
la denomina el nou carbó. Xarxes 
internacionals com Stay Grounded 
posen de manifest que l’única 
alternativa és el decreixement d’aquest 
sector. Els aeroports generen 
contaminació acústica i de l’aire, pèrdua 
de biodiversitat, desforestació, 
desplaçaments forçosos... 

2. Què hi perdria el delta?   
Aquest ecosistema està protegit per la 
Xarxa Natura 2000 perquè acull una 
gran biodiversitat i és una de les zones 
agrícoles més fèrtils i riques de la 
Mediterrània. Protegir la Ricarda 
significa protegir els aqüífers costers. 
Actualment ja hi ha problemes 
d’intrusió marina i salinització.

«A L’AVIACIÓ SE LA  
DENOMINA ‘EL NOU CARBÓ’»

Sara Mingorría 
 ECONOMISTA I INVESTIGADORA A L’ICTA-UAB
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Quin impacte ambiental té 
allargar la tercera pista? 
Les entitats ecologistes i associaci-
ons de veïns denuncien que les 
obres afectarien la llacuna de la Ri-
carda, un espai natural protegit per 
la Xarxa Natura 2000. Aquests ai-
guamolls són l’hàbitat d’una impor-
tant població d’aus aquàtiques, que 
també fan servir aquest punt com a 
estació base en les seves migracions. 
La biodiversitat de la Ricarda inclou 
una vintena d’espècies d’orquídies i 
vegetació autòctona com el pi pi-
nyer. Els experts defensen que 
l’ecosistema està documentat des 
del segle XVII, però el president 
d’Aena, Maurici Lucena, reivindica 
que es tracta d’un entorn “artificial” 
i que amb les obres es reproduirien 
aquests espais en altres punts del 
delta, i proposa multiplicar per deu 
les hectàrees afectades. La Comis-
sió Europea –que ha de validar el 
projecte– recorda a les administra-
cions que no es van complir les com-
pensacions ambientals de l’última 
ampliació, fet que ha contribuït a la 
degradació d’aquests ecosistemes. 

Quines alternatives hi ha a 
la proposta d’Aena? 
Allargar la pista per la llacuna de la 
Ricarda no és l’única opció. Entre el 
sí i el no a l’ampliació hi ha grisos. La 
capacitat de l’aeroport es podria es-
ponjar si s’optimitza la seqüència de 
les aeronaus, recorda César Trapo-
te, professor a l’Escola d’Enginyeria 
de Telecomunicació i Aerospacial 
de la UPC. És a dir, reduir la distàn-
cia que separa els avions entre ope-
racions. A això s’hi suma el fet que hi 
ha hores vall i estacions en què l’ae-
roport té marge per créixer. Una al-
tra opció seria fer que les pistes no 
operin de manera segregada i que 
els avions es puguin enlairar per la 
llarga. Aquesta, però, és una línia 
vermella per als veïns que reben 
l’impacte acústic. Cal tenir en 
compte que, segons fonts del sector, 
per ara els avions de gran fuselatge 
amb aquestes limitacions represen-
ten menys del 6% de les aeronaus 
que dormen al Prat. 

Què n’opinen els diferents 
actors implicats? 
Aena ha aconseguit el suport incon-
dicional dels principals agents eco-
nòmics, però també li cal trobar un 
consens amb la Generalitat (que ha 
de demanar a Brussel·les modificar 
un espai protegit per la Xarxa Natu-
ra 2000) i els ajuntaments veïns. Els 
de Barcelona i el Prat s’han mostrat 
contundents en la negativa al pro-
jecte, mentre que Castelldefels con-
diciona el seu sí al fet que es mantin-
gui l’operativa de pistes. El nou Go-
vern ha convocat una taula per re-
soldre l’encaix, però la posició no és 
del tot igual a ERC que a Junts. 
Mentre que el vicepresident, Jordi 
Puigneró, va defensar dimecres que 
Catalunya “no es pot permetre el lu-
xe de no tenir un aeroport preparat 
per al segle XXI”, el president Ara-
gonès va remarcar que aquesta no és 
“una qüestió binària”.e
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